
2024-سالبیستوسوم-شماره6417 آذر1403-29جمادیالاول1446-1دسامبر 1 1 3یکشنبه سیاسی

در ادامه رسیدگی به پرونده چای دبش:
ماجرای واردات چای  کنیایی که هندی جا زده شد

دادگاه رســیدگی به پرونده متهمان چای دبش برگزار شد و ۳ نفر از متهمان 
پرونده به دفاع از خود پرداخت. به گزارش ایلنا به نقل از مرکز رسانه قوه ادامه 
جلسات رسیدگی به پرونده موسوم به چای دبش در شعبه اول دادگاه انقلاب 
اسلامی ویژه رسیدگی به جرایم اخلال گران کلان و عمده در نظام اقتصادی به 
ریاست قاضی پسندیده، مستشاران دادگاه، نماینده دادستان، متهمان، وکلای 
آنها، شکات پرونده، نمایندگان سازمان های گزارش دهنده و بانک های شاکی در 
دو نوبت صبح و عصر برگزار شــد. قاضی پسندیده در ابتدای این جلسه عنوان 
کرد: در جلســات قبل کیفرخواست قرائت شــد و اظهارات نمایندگان متولی 
نظارت و شاکی استماع شد. نماینده سازمان بازرسی نیز اظهارات خود را مطرح 
کرد. متهم ردیف اول در جلسه قبل از اکثر وقت استفاده و دفاعیاتش را اظهار 
کرد.  رئیس دادگاه در ادامه به متهم ردیف اول دســتور داد تا در جایگاه قرار 

بگیرد و مطالب تکمیلی خود را مطرح کند. 
متهــم ردیف اول در جایگاه قرار گرفت و به ســوالات قاضی درباره مســائلی 
همچون حواله های ارزی که در حق شرکت های زیرمجموعه گروه دبش بابت 

واردات چای و ماشین و برخی اقلام پرداخت شده است، توضیح داد.
طبق کیفرخواست فقط بخشــی از مبالغ پرداختی به گروه شرکت های دبش 
بازپرداخت شده است.  قاضی همچنین از متهم خواست تا توضیح دهد »چرا 
با وجود گذشت بیش از ۲ سال از دریافت منابع ارزی، کالایی وارد کشور نشده 

است؟«
قاضی خطاب به متهم گفت: ادعا کرده اید بخشــی از منابع ارزی بابت واردات 
ماشین آلات بوده است. ماشین آلاتی که وارد کرده اید کجا هستند، آدرس دهید 
کارشــناس حضور پیدا کند و آنها را ارزیابی کند. به گفته نماینده دادســتان 
ماشــین آلات ارزیابی شده مستعمل هستند. در ادامه متهم ردیف اول در مورد 
کالا های وارد و ثبت سفارش شده توضیحاتی داد. قاضی خطاب به متهم گفت: 
در اســناد موجود از ثبت سفارش های انجام شده، اعلام کردید چای وارداتی از 
هند بوده و شرکت بسته بندی کننده چای ها کنیایی بوده است، در صورتی که 
پس از بررسی های کارشناس مشخص شده این چای ها تولید کنیا هستند که 
قیمــت چای هند و کنیا در هر کیلو چندین دلار تفاوت دارد. وی افزود: طبق 
اســتعلام، شــرکت هندی اعلام کرده که در ســال های اخیر به گروه دبش و 
شرکت های کنیایی چای نفروخته است. آخرین معامله مربوط به سال های دور 

بوده که حدود هزار تن چای به یک شرکت گروه دبش فروخته شد.
در ادامه قاضی از متهم در رابطه با تغییر تاریخ ثبت سفارش ها و پرداخت رشوه 

سوالاتی مطرح کرد که متهم اتهام پرداخت رشوه را رد کرد.
در نوبت عصر جلســه دادگاه، یکــی از وکلای مدافع متهم ردیف اول به دفاع 
از موکلش پرداخت و گفت: اگر به موکلم فرصت داده شــود می تواند کالا های 
ثبت سفارش شده را وارد کند. قاضی پسندیده گفت: اولویت اول دادگستری در 
رسیدگی به پرونده ها، جلوگیری از ضرر و زیان بوده است. این موضوع همیشه 

در دستورکار دادسرا نیز بوده، اما این کار نیاز به ضوابط خاص و زمان است.
قاضی تاکید کرد: اگر تا زمان ختم رسیدگی به پرونده ردمال به بانک ها انجام 
شــود، قطعا در حکم دادگاه تاثیر خواهد داشــت و برای این موضوع هم هیچ 
محدودیتی وجود ندارد. اگر در گمرک و بنادر هم مشکلی وجود داشته باشد، 
دادگاه این مشکلات و موانع را حل می کند و اولویت ما حقوق بیت المال است.
در ادامه قاضی به متهم ردیف دوم دســتور داد در جایگاه قرار بگیرد و با توجه 

به کیفرخواست صادره از خود دفاع کند که متهم به دفاع از خود پرداخت.
یکی دیگر از متهمان پرونده نیز دفاعیات خود را در رابطه با اتهامات مطروحه 

اعلام کرد. همچنین وکلای متهمان نیز به دفاع از موکلان خود پرداختند.
در ادامه قاضی تاکید کرد در جلسات بعدی، نماینده های بانک ها و سازمان های 
شاکی و متهمان حتما حضور داشته باشند و نمایندگان بانک ها پاسخ استعلام ها 

را ارائه دهند.

عدلیه

پشت پرده بازی های اردوغان
ادامه از صفحه 1

 ...همچنین سخنان چند وجهی وزارت امور خارجه ترکیه درخصوص اتفاقات 
کشور همسایه و همچنین هشدارهای صریح کرملین به دولت ترکیه درخصوص 
درگیری ها در سوریه، می توان این گونه ادعا کرد که دولت اردوغان در پس این 

تحرکات سرزمینی در سوریه است.
بی گمان می توان اردوغان را ماکیاول دوران معاصر در سیاست خارجی قلمداد 
کرد چرا که با بررســی رفتارها و الگوهای سیاســت خارجی وی در یک دهه 
گذشــته به خوبی عیان است که در راه تامین منافع کشورش بدون هیچ گونه 
تعارف و ملاحظه ای در همان لحظه که با کشــوری روابط حسنه دارد  مي تواند 
وارد خصومت هم شــود و یا برعکس، که البته دیدگاه رئالیســی در سیاست 
خارجی به همین معناســت و سیاست خارجی دولت اردوغان را می توان یک 

کارگاه آموزشی دانست!
از زمان پایان یافتن جنگ با داعش و جنگ های داخلی در ســوریه، نیروهای 
ترکیه عملا در مرز خود و داخل خاک ســوریه بــرای تامین امنیت مرزهای 
جنوبی خود مســتقر شــده اند و کنترل ورود و خروج گذرگاه مرزی در استان 
حلب را در دست گرفته اند و از آنجا که دو استان حلب و ادلب و شهر تل رفعت 
اکثرا از بخش های کردنشین سوریه محسوب می شوند، ترکیه همواره از وجود 
آنها و اتحاد آنها با کردهای عراق احســاس نگرانی کرده و این موضوع را بارها 
به دولت اسد اطلاع و از او خواسته است تا درخصوص کنترل آنها و نظارت بر 
آنها اقدام کند که دولت سوریه نیز در پاسخ، این امر را منوط به خروج نیروهای 

ترکیه از خاک سوریه کرده است.
از طرف دیگر اشغال این دو شهر در این مقطع زمانی که اسرائیل و حزب الله در 
آتش بس به سر می برند و همگان نیک می دانند که در حال بازسازی و احیای 
نیروی خود هستند برای ارسال کمک های ایران به محور مقاومت نیز مشکل زا 
شده، چرا که دسترسی ایران به لبنان غالبا از خاک سوریه و استان ادلب و حلب 
انجام می شــد که اینک این امکان از دست رفته و بدین نحو محور مقاومت در 

مضیقه قرار گرفته است.
اگر چنانچه قائل به دســت داشتن ترکیه در اتفاقات سوریه باشیم – که البته 
نشــانه ها موید آن است – نیاز است تا از سطحی کلی تر به تحلیل این رویداد 

بپردازیم.
اشــغال دو شهر ادلب و حلب پیش از هر چیز قدرت نمایی اردوغان در منطقه 
اســت چرا که در گام اول امنیت مرزهای جنوبی ترکیه را از تجاوزات نیروهای 
کــرد تامین می کند، آنچه را دولت اردوغان نتوانســت با رایزنی ها با اســد به 
دســت آورد. در وهله بعد با قطع ارتباط لجســتیکی ایران با محور مقاومت و 
همچنین با ایجاد درگیری های داخلی و در فشــار قرار دادن حکومت اسد که 
نزدیک به تهران است، سیگنال مثبتی به اسرائیل برای برقراری ارتباط مجدد 
و عادی ســازی روابط با دولت اســرائیل پس از نتانیاهو  مي رساند. اردوغان به 
درستی پیش بینی کرده که در صورت حفظ آتش بس، پایان درگیری ها پایان 
نتانیاهو و هم زمان شــروع ترامپ است، هم او که در سیاست های اعلامی خود 
در زمان انتخابات شــعار پرهیز از جنگ می داد و طبق تجربه قبلی تمایل دارد 
تا بدون تحمیل هزینه مســتقیم از جیب آمریکا و با واسپاری نقش به دیگران 
اهــداف ایالات متحده را تامین کند و چه کســی بهتر از ترکیه در خاورمیانه! 
ترکیه ای که دوست اسرائیل است، روابط پایاپایی با ایران، روسیه و کشورهای 
عربــی دارد و می تواند به خوبی نقش ژانــدارم منطقه را برای ایالات متحده و 

قدرت منطقه ای را برای کشورهای منطقه ایفا کند.
نقش سه کشور روسیه، عربستان و عراق هم در این پازل سیاسی در خور توجه 
اســت. عراق و عربستان در یک جبهه اما با اهداف متفاوت قرار دارند و هر دو 
موافق با کنار رفتن اسد از قدرت هستند لذا با سکوت به همراهی با ترکیه اقدام 
کرده اند. در مقابل روســیه که بعد از داعش، سوریه را در زمره متصرفات خود 
محسوب کرده بود اینک هم زمان با جنگ در اوکراین در سوریه نیز به حمایت از 
ارتش سوریه پرداخته و به مبارزه با شبه نظامیان می پردازد و هم زمان کرملین 
که از نیات آنکارا آگاه اســت به تهدید مستقیم ترکیه روی آورده است تا شاید 
بتواند ســدی در راه قدرت طلبی اردوغان باشد. شــروع ناآرا مي ها در سوریه 
موضوعی نیست که روسیه و ایران به سادگی از کنار آن بگذرند و اجازه دهند 
که حکومت بشــار اسد ســقوط کند، برای ایران از باب حفظ ارتباط با حزب 
الله و محور مقاومت غیر ممکن اســت و برای روسیه از جهت گسترش دامنه 
نفوذ غرب و ایالات متحده؛ لذا باید دید این سودای جاه طلبی و قدرت طلبی 
اردوغان چه سرانجامی خواهد داشت. آیا آن گونه که اردوغان پیش بینی کرده 
ترامپ این نقش را به او  مي سپارد یا خیر و ترامپ در سودای راه دیگری است؛ 
راهی که می تواند از برقراری صلح در اوکراین و چانه زنی ها با مسکو، قرار دادن 

چین در تنگنای اقتصادی و شاید حتی مذاکره با ایران باشد.

یادداشت

احد آزادیخواه:
رسیدن یارانه به تورم کار نشدنی است

یک نماینده مجلس گفت: این که گفته می شــود یارانه ها به 
تورم نزدیک شود یا به آن رقم برسد شدنی نیست و امکانش 
هم برای دولت نیست. اگر دولت هم چنین قولی بدهد، قطعا 
نمی توانــد انجامش دهد. احد آزادیخواه در گفت  وگو با ایلنا، 
درباره این که چندی پیش شــاهد بودیم دولت در پرداخت 
یارانه ها با مشکل روبه رو شــد، برخی از کارشناسان عنوان 
کردند پرداخت یارانه به این شــکل خواه یا نخواه مشــکل 
تامین منابع خواهد داشت و باید فکر دیگری برای این بخش 
از پرداختی های دولت انجــام داد، عنوان کرد: درحال حاضر 
پرداخت یارانه نقدی قانون است و به دلیل این که قانون است 
نمی شــود به آن نگاه کارشناسی کرد و گفت به این دلیل و 
آن دلیل دادن یارانه نقدی اشتباه است، قانون باید اجرا شود.

این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان این که دولت باید 
برای نظام یارانه ای پیدا و پنهان تدبیر کلی داشته باشد، عنوان 
کرد: بخشی از یارانه، یارانه پیدا است که ماهانه داده می شود، 
کالاهایی که مشمول یارانه می شوند و عمده ارز ترجیحی ما 
برای آن کالاها هزینه می شود، امروز یارانه بر هستند. انرژی، 
امروز یارانه بر اســت. آن چیزی که دولت باید امروز برای آن 
فکر جدی کند، بحث اسراف، زیاده روی و تبعیض در مصرف 
است. وی خاطرنشان کرد: متاسفانه در کشور ما یک شکاف 
بیَن ایجاد شده است؛ یعنی پرمصرف ها در حوزه انرژی یک 
بخش خاصی از جامعه هســتند که البته محترم و صاحب 
جایگاه هستند؛ اما نسبت به مابقی طبقات با فاصله فاحشی 
از انرژی اســتفاده می کنند. من نظرم این است برای این که 
دولت بتواند هم یارانه تعهدی قانونی را پرداخت کند و هم با 
کسری مواجه نشود، باید این جریان مصرف ناروا را به حداقل 
برســاند، این امکان اگر رخ دهد هم درآمدش مکفی خواهد 
بود هم می توانند یارانه  ها را پرداخت کنند. آزادیخواه درباره 
این که برخی هــا عنوان می کنند مبلغ پرداخت یارانه ها باید 
به نزدیک تورم برســد، گفت: چنین چیزی شدنی نیست و 
امکانش هم برای دولت نیســت. اگر دولت هم چنین قولی 
بدهد قطعا نمی تواند انجامش دهد و این وعده هم می شود 

مانند »هزار وعده خوبان یکی وفا نکرد«

روایت عجیب یک نماینده مجلس 
از برخی افغانستانی ها

ابوالفضــل ابوترابی، نماینده مجلس و طراح ســازمان ملی 
مهاجرین گفت: ما الان خیلی از اتباع را داریم که در انگشت 
نگاری ها مشخص شــده که ۲۱ بار از کشور طرد شده اند و 
گویی رفت و آمد بین ایران و افغانستان برای آنها تبدیل به 

امری تفریحی شده است.
ابوالفضــل ابوترابی، نماینده مجلس و طراح ســازمان ملی 
مهاجرین گفت: ما بعد از انقلاب ۴۲ میلیون تبعه افغانستانی 
را از کشور طرد کردیم در حالی که جمعیت افغانستان حدود 
۳۵ میلیون نفر اســت. بنابراین با طرد کــردنِ صرف اتباع 

غیرمجاز از کشور، مشکل اتباع قابل حل نخواهد بود.
به گزارش تسنیم وی با اشاره به آخرین وضعیت ساماندهی 
اتباع خارجی در کشــور گفت: در حال حاضر دیتای بسیار 
مناســبی در مورد مصــرف آرد و نان در کشــور در اختیار 
مسئولان دولتی قرار دارد؛ به طوری که میزان مصرف سرانه 

افراد در ۳ سال گذشته به ریز هر استان موجود است. 
وی با بیــان اینکه دولت در بودجه ســال آینده ۲۵۰ هزار 
میلیارد تومان بــرای یارانه آرد و نان تخصیص داده که رقم 
بسیار بالایی است، خاطرنشــان کرد: ایران جزو ارزان ترین 
کشــورهای دنیا در بحــث قیمت نان اســت و  در تحلیل 
داده ها ۵ درصد از مصرف کنندگان نان معادل ۳۵ درصد کل 
جمعیت کشــور نان مصرف می کنند که برآورد ما یارانه نان 

این ۵ درصد حدود ۸۰ هزار میلیارد تومان می شود.
ابوترابی با بیان اینکه بررســی های ما نشان می دهد که این 
۵ درصــد مصرف، عمدتاً مربوط به اتباع خارجی غیرمجاز و 
خوراک دام اســت، عنوان کرد: ما از وزیر کشور که به شکل 
همزمان رئیس شورای سیاست گذاری و هماهنگی اتباع غیر 
مجاز و رئیس شورای آرد و نان کشور است، انتظار داریم که 
برای این ۵ درصد که یک سوم بودجه کل تخصیص یافته به 

یارانه نان را مصرف می کنند، فکری اساسی کند.
عضو کمیسیون شوراهای مجلس ادامه داد: در صورتی که  ما 
مانع هدررفت این ۸۰ هزار میلیارد تومان شویم و این حجم 
عظیم نقدینگی را به تکمیل پروژه های عمرانی نیمه کاره در 
کشور تخصیص دهیم، بسیاری از مشکلات کشور از جمله 

در حوزه اشتغال زایی و رشد اقتصادی مرتفع خواهد شد. 
وی خاطرنشــان کرد: واقعیت این است که ما در ۳۷ رسته 
شغلی به اتباع نیازمند هســتیم. از سوی دیگر نیز اتباع به 
لحاظ نبود امنیت و زیرساخت ها در کشور افغانستان به کار 
کردن و زندگی در ایران نیاز دارند. بنابراین ما باید برای حل 
مســئله ورود اتباع غیرمجاز به کشور، اقدام به ساماندهی و 

نظام مند کردن این نیازمندی دو طرفه کنیم. 
ابوترابــی گفت: ما به یک تعــداد از اتباع برای رفع نیازهای 
کشــور در حوزه نیروی کار نیاز داریم پس باید ابتدا ارزیابی 
دقیقی از تعداد نیروی کار مورد نیاز بدست آوریم و به همان 
تعداد نیرو جذب کنیم. البته ابتدا باید از این افراد انگشــت 
نگاری و چهره نگاری کنیم و سوبســید یارانه ها و مالیات آن 
را بگیریم و علاوه بر این محل ســکونت آن را به طور دقیق 
احصا کنیم. وی افزود: به هر حال ایرانی ها ســراغ یک سری 
از شغل ها همچون سنگ بری، مرغ داری و گاوداری نمی روند 
و اگر ما نیروی انسانی مورد نیازمان را از اتباع تامین نکنیم 
برخی از مشاغل که با امنیت غذای جامعه مرتبط است، دچار 
مشکل می شود.  طراح طرح تاسیس سازمان ملی مهاجرین 
با بیان اینکه با طرد کردن صرف اتباع غیرمجاز از کشــور، 
مشکل اتباع قابل حل نخواهد بود، گفت: ما بعد از انقلاب ۴۲ 
میلیون تبعه افغانستانی را از کشور طرد کردیم در حالی که 
جمعیت افغانستان ۳۵ میلیون جمعیت داشته است بنابراین 
طرد پاسخگو نیســت. ابوترابی تاکید کرد: ما الان خیلی از 
اتباع را داریم که در انگشــت نگاری ها مشخص شده که ۲۱ 
بار از کشــور طرد شــده اند و گویی رفت و آمد بین ایران و 
افغانستان برای آنها تبدیل به امری تفریحی شده است. البته 
بسیاری از این اتباع هر بار که به کشورشان می روند و به ایران 
بازمی گردند همراه خود ســلاح و مواد مخدر هم وارد ایران 

می کنند تا هزینه رفت و برگشت شان را دربیاورند.

توئیت معنادار مهاجری 
درباره مواضع زیگزاگی قالیباف

محمــد مهاجری فعال سیاســی اصولگــرا در توییتی به 
اظهارات اخیر قالیباف واکنش نشان داد.

محمد مهاجری فعال سیاسی اصولگرا در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشــت: »دولتی ها ناراضی اند که قالیباف سهمش 
را گرفته و زیر میز وفــاق زده، پایداریچی ها ناراحتند که 
چرا دیرهنگام از پشــتیبانی پزشــکیان دست کشیده، و 
رییس مجلس مذبذب اســت و زیگزاگی حرکت می کند. 
این سرنوشت مذبذب است و زیگزاگی حرکت می کند. این 
سرنوشت چهره هایی اســت که گرچه خوبند اما ناترازی 

سیاسی دارند و نمی توانند خود را ارتقا دهند.«

مجلس

سوشیال

دولت  در  ظریــف  محمدجواد  حضور 
تبدیل به کلاف پیچیده ای شده است، 
تندروها فشار می آورند تا هرچه سریعتر 
او را از پاستور دور کنند، لااقل از جایگاه 
یک معــاون و دولت هم تلاش می کند 
اثرگذارترین چهره در پیروزی پزشکیان 
در انتخابات را حفظ کند. هرچند لایحه 
ای که برای حل مشکل مشاغل حساس 
و نه شخص ظریف به مجلس فرستاد نه 
تنها مشکل ظریف را حل نکرد که حتی 
اصل لایحه بخاطر »نه« گفتن به ظریف 
فعلا به کمیســیون اجتماعی فرستاده 
شده و مشخص نیست تکلیف آن چه 

خواهد شد.
این درحالیست که شخص رهبر انقلاب بنا به 
روایت مجید انصاری و تایید مهدی فضائلی با 
اصلاح قانون مشاغل حساس در بحث تابعیت 
قهری موافق هســتند اما تندروها همچنان 

حاضر نیستند تن به این موضوع دهند.
احمد فاطمی از جمله اعضای فراکســیون 
مستقلین مجلس است که از ارسال پیامک 
هــای انبوه به نماینــدگان روایت می کند و 
می گوید »برخی از تندروها ثابت کردند که 

در عمل به رهبری اعتقاد ندارند.«
مرتضی محمــودی از اعضای فراکســیون 
انقلاب اســلامی نیز در رابطــه با نقل قول 
هایی که از طرف رهبری صورت گرفته و یا 
می گیرد گفت که »یا خود رهبری صحبتی 
خواهند کرد و یا از طریق مرجعیتی که برای 

مجلس مشخص کردند، اعلام شود.«
 نمایندگان موافقان اصلاح لایحه 

تهدید شدند
احمد فاطمی، عضو فراکســیون مستقلین 
مجلــس شــورای اســلامی در گفتگــو با 
خبرآنلایــن پیرامون تاثیــر توصیه رهبری 
درباره اصلاح قانون مشــاغل حساس گفت: 
متاســفانه ما با یک پدیده از تندروی مواجه 
هســتیم که به هیچ اصــول اخلاقی پایبند 
نیست و ما نگران هستیم. در حقیقت بحث 
فوریت و یــا عدم فوریــت لایحه اصلاحیه 

قانون به کارگیری افراد در مشــاغل حساس 
در مجلس مطرح شــد و بحث اصل لایحه و 
محتوای آن نبود بلکه فقط بحث فوریت بود 
که یک عــده گفتند فوریت ندارد و از طرف 
برخی گفتنــد فوریــت دارد و در نهایت به 
عنوان لایحه عادی به کمیســیون اجتماعی 
رفت که مورد بررسی قرار می گیرد و اصلاح 

می شود اما دوباره به صحن می آید.
وی افزود: ولی فضاســازی عجیبی علیه ۳۸ 
نفر موافقان و کســانی کــه در رای گیری 
شرکت نکردند و یا رأی ممتنع دادند، صورت 
گرفت که آنها را مرعوب کنند و این لایحه را 
به فرد خاصی تقلیل دهند، این یک اشــتباه 
بزرگ اســت چراکه لایحه اصلاح قانون به 
کارگیری افراد در مشــاغل حســاس برای 
یک فرد خاص نیســت و اتفاقــا نقل قولی 
کــه آقای مهدی فضائلی، عضو دفتر رهبری 
گفــت  و قالیباف تایید کــرد که رهبری دو 
ماه پیش به آقای پزشکیان فرمودند که من 
با اصلاح قانون در خصــوص تابعیت قهری 
موافق هســتم، این  بزرگترین عدله اســت 
برای اینکه دولت در مورد ارائه لایحه اصلاح 
قانون به کارگیری افراد در مشــاغل حساس 
کار درســتی انجام دهد که این لایحه مورد 

بررسی قرار می گیرد.
فاطمی تصریح کرد: ما باید در فضای مجازی 
بدون حب و بغض و اغراض سیاسی تصمیم 
کارشناســی بگیریم، همانطــور که قالیباف 
گفــت، اینکه تخطئه کنند و جریانی که هم 
در انتخابات ریاست جمهوری و هم مجلس 
شکســت خوردند، بخواهند انتقام بگیرند و 
کینه توزانــه برخورد کنند، به نظر من قابل 
قبول نیست و به دور از اصول اخلاقی است. 
البته با وجود اینکه مشخص شد نظر رهبری 
هم اصلاح قانون مشــاغل حســاس است، 

بزرگترین تو دهنی به اینها خورد.
عضو فراکســیون انقلاب اسلامی در واکنش 
به اینکه جریان تندرو از چه طریقی موافقین 
فوریت لایحه اصلاح قانون به کارگیری افراد 
در مشــاغل حساس را مرعوب کردند، اظهار 

کرد: بالاخره آنها را بــه این ترتیب تخریب 
کردنــد که گفتند زمانی که کشــور درگیر 
مشکلات زیادی اســت، این افرادی که رأی 
مثبت دادند به فکر ظریف هستند. به عبارتی 

علیه موافقان دروغ و فرافکنی کردند.
فاطمی ادامه داد: البتــه اکثریت مردم آگاه 
هســتند و یک اقلیت توئیت باز که از جایی 
ســازماندهی می شــوند، پیامک های انبوه 
برای نمایندگان می فرستند و آنها را تهدید 
می کنند و از طرفی حرف های ســنجیده ای 
می زنند که فقط باید در دادگاه صالحه اثبات 

شود، این فرافکنی هایی را انجام می دهند. 
وی در واکنــش به اینکه آیــا از این پیامک 
های تهدیدآمیز برای شــما هم ارسال شده 
اســت یا خیر، ابراز کرد: بله. البته تهدید به 
آن معنا خیر بلکه بیشــتر جوسازی بود که 
از طیف تندروی وابســته به جبهه پایداری 
صــورت گرفت. اما ما تابع رهبری هســتیم 
و خوشــبختانه رهبری با کلیت امر با تغییر 
تابعیت قهــری توصیه کردند. البته ما هم با 
تابعیــت غیرقهری مخالف هســتیم. اما در 
مــورد تابعیت قهری این نکتــه وجود دارد 
که شــاید زندگی حدود چند هزار نفر تحت 
تاثیــر این قضیه اســت. فاطمــی در مورد 
حمله های رســایی به عضــو دفتر رهبری 
خاطرنشــان کرد: البته قالیباف پاسخ داد و 
ســخن رهبری را تایید کرد. وی در واکنش 
به اینکه فکر می کنید در روند بررسی لایحه 
اصلاح قانون به کارگیری افراد در مشــاغل 
حســاس باز هم تندروها فضاسازی خواهند 
کرد و یا اینکه ســخن رهبری برای آنها هم 
حسن ختام محسوب می شــود، یادآور شد: 
برخی از تندروها ثابــت کردند که در عمل 
به رهبری اعتقاد ندارند. حرف های فضائلی 
فصل الخطاب نیست اما... مرتضی محمودی، 
عضو فراکسیون انقلاب اسلامی اما از کسانی 
است که معتقد است فضائلی نظرات خود را 
منتقل می کند نه نظرات دفتر رهبری را. او 
در گفتگو بــا خبرآنلاین گفت: فضائلی قبلًا 
هم با انتشار مطلبی در فضای مجازی اعلام 

کرده بود که فقط نظرات خودش را دارد و در 
نقش سخنگوی رهبری نیستم، لذا نکاتی که 
فضائلی می گوید به نوعی برداشت شخصی او 
از واکنش مجموعه دفتر رهبری و یا اشاراتی 
است که امکان دارد از مجموعه دفتر رهبری 
و یا شــخص معظم له، داشته و یا برداشت 

کرده و یا نکاتی را شنیده است.
وی افزود: بنابرایــن فضائلی فصل الخطاب 
نیســت، اما اگر برای نماینــدگان به صورت 
واضح مشخص شــود و صراحتاً نظر رهبری 
برای نمایندگان روشن و واضح شود و ما در 
جریان نظر ایشان قرار بگیریم، قطعاً ما دیگر 
قائل به نظراتی که در دوره ای می گفتند نظر 
مولوی و ارشادی نیستیم بلکه می گوییم امر 
حضرت آقا به عنوان رهبر معظم انقلاب و امر 
ولایت برای ما لازم الاجرا اســت و ما قطعا 
نظر ایشــان را بدون هیچ اما و اگری اطاعت 
خواهیــم کرد و در همــه آرای ما تاثیرگذار 

خواهد بود.
محمودی در واکنش به اینکه منظور شــما 
این اســت که خود رهبری باید اعلام کند و 
تایید عضو دفتر ایشان معیار نیست، تصریح 
کــرد: خیر، یا خود رهبری صحبتی خواهند 
کرد و یا از طریق مرجعیتی که برای مجلس 
مشــخص کردند، اعلام شود. آن طور که به 
ما و همه نمایندگان منتقل شــده این است 
که رهبری چندی قبل گویا اعلام کردند که 
هر نظر، نقد و پیشنهادی در مجلس داشته 
باشند که لازم باشد در مجلس در مورد نظر 
ایشان تصمیم گرفته شود، این نظر از طریق 

رئیس مجلس منتقل می شود.
عضو فراکسیون انقلاب اسلامی ادامه داد: ما 
نمایندگان هم پذیرفتیم، نکاتی که رهبری 
درباره مجلس دارند از طریق قالیباف منتقل 
می شود و او صراحتاً می گوید. ولی اینکه افراد 
از گوشه و کنار و یا فردی که در دفتر رهبری 
حضور دارد، یا ارتباطی دارند و یا حتی خارج 
از مجموعه دفتر رهبری هســتند، نکاتی را 
منتقل می کنند، تحلیل ارائه می دهند این 
برای ما نظر قطعی رهبری تلقی نمی شــود 
کما اینکه ایشــان بارها اعلام کردند که من 
نظرم را شفاف از طریق رسانه و تریبونی که 
در اختیار دارنــد، بیان می کنند و اگر جایی 
لازم باشــد به صورت تخصصی و یا موردی 
در حــوزه خاصی نکته ای بفرمایند از طریق 
مقام ارشدی که در آن مجموعه است، اعلام 
می شــود. محمــودی در واکنش بــه اینکه 
البته قالیباف توئیــت فضائلی را تایید کرد، 
خاطرنشان کرد: قالیباف نگفت نظر فضائلی 
تایید است بلکه گفت آن نکته ای که رهبری 
گفتند مورد تایید است یعنی قالیباف از کانال 
دیگری هم مطلع شده است. ما کاری با نظر 
فضائلی نداریم اما نکته ای که در مورد بحث 
موافقت رهبری با تابعیت قهری مطرح شده، 
وقتی رئیس مجلس روشــن و شفاف تایید 
کند که این نکته از طرف رهبری گفته شده 
ما هم قطعاً تابع هســتیم. وی یادآور شــد: 
البته قالیباف هــم گفت این موضوع صحت 
دارد و ما زمانی که بخواهیم به لایحه اصلاح 
 مشاغل حساس رســیدگی کنیم، این نکته 

را در نظر خواهیم گرفت.

عضو کمیسیون سیاست خارجه مجلس 
دهم گفت: ســال های اخیر نشان داده 
که شــعارهای تند و طرح مســائلی 
مثل رســیدن به بمب هسته ای نه تنها 
سودی برای کشور نداشته، بلکه فضای 
دیپلماسی را به ضرر ایران، تنگ تر کرده 

است.
حشمت الله فلاحت پیشه، با اشاره به مذاکرات 
ایران و اروپا گفــت: تحولات چند ماه اخیر، 
نشان دهنده مظلومیت منافع ملی کشور در 
بازی های جناحی است. از زمانی که ترامپ به 
عنوان رئیس جمهور آمریکا رای آورده است، 
هنوز یک کلمــه درباره ایران صحبت نکرده 
است. اما در ایران همه تحلیل های سیاسی به 
گمانه زنی سیاســت خارجی ترامپ در قبال 
ایران، ربط دارد. حتی قبل از این که طرحی 
از سوی آمریکایی ها مطرح شود، داخل ایران، 
عده ای شــروع به امتیازدهــی کردند. به هر 
حــال بعد از چند دوره رکــود انتخاباتی در 
ایران، یک انتخابات با شــور نسبی در ایران 
شــکل گرفت که حاصــل آن، انتخاب آقای 
پزشــکیان بود و مهمترین خواســته مردم 
ایران نیز پایان دادن به تنش ها و پرداختن به 
درون بود، اما دیدیم که جناح های سیاسی، 
آقای پزشکیان را مجبور کردند که کل انرژی 
انتخاباتی مردم را در خدمت جریانات رقیب 
قرار دهد و عملا می بینیم که انگار هیچ اتفاق 
یا خواســت تغییری در ایران شکل نگرفته و 
انرژی انتخاباتی که همه کشورها از آن برای 
پیشــبرد منافع ملی خود استفاده می کنند 
در ایــران هدر رفــت. وی در گفتگو با فرارو 
افزود: در حال حاضر می بینیم که متاسفانه 
مسئولان سیاست خارجی کمی دیر متوجه 
شدند که یکی از اشتباهات آنان این بوده که 

به جای توجه به تحلیل هــای واقع گرایانه، 
دنباله برخی بلوف ها و سخنرانی ها را گرفته 
اند و نتیجه هم این شــده که ایران برخی از 
ابزارهای خود را از دســت داده است و مثال 
آن هم همین قطعنامه اخیر شــورای حکام 
است. تفسیر کلی قطعنامه شورای حکام علیه 
ایــران این بود که اگر تا بــه حال، ایران، در 
صورت پذیرش بازرسی های برجامی و رقیق 
سازی سوخت خود یا تعلیق بخشی از برنامه 
هسته ای خود، می توانست بخش عمده ای از 
تحریم ها را حذف کند، اما اکنون، متاسفانه 
همه ایــن کارهــا را از ایــران در قطعنامه 
می خواهنــد، بدون این که مابــه ازایی ارائه 
کنند و این، از دید من نشان دهنده شکست 
منافع ملی در یک بازی جناحی اســت. بعد 
از این موضوع بود که ایران و اروپا به ســمت 
مذاکرات تازه حرکــت کردند که از دید من 
بازگشت به »خان اول بازی مار و پله«، است؛ 
خانی که بارها با زحمت طی شده و از تعلیق 
منافع ملــی، پله هایی برای افراد کاســب و 
سودجو شکل گرفته است. متاسفانه هر وقت 
کشور وارد مرحله نتیجه گیری شده، در دام 
مارها افتاده است. درواقع منافع ملی در دام 
مارهایی افتاده است که اکنون افعی شده اند. 
افرادی که باعث شکســت مذاکرات احیای 
برجام شده اند، آسیب هایی جدی به کشور 
وارد کــرده اند و بعــد از صدها میلیارد دلار 
ضرر ناشــی از تحریم، اکنون، دوباره به خان 

اول برگشته ایم.
ایــن تحلیلگر ارشــد سیاســت خارجی در 
ادامــه گفت: موضوع اساســی مذاکراتی که 
باید در ژنو مطرح شــود، رفــع دغدغه های 
طرف اروپایی اســت، نه رفــع دغدغه های 
طرف ایرانی. حداقل دور نخســت مذاکرات، 

مذاکراتی است که هیات ایرانی مجبور است، 
دغدغه های طرف اروپایی در مســائلی مثل 
اوکراین، مسائل منطقه ای و موضوع هسته ای 
را رفع کند. اگر این گام به شــکل موفقیت 
آمیز حل شــود، امکان ایــن که طرفین در 
مســیر مذاکراتی دیگری قرار بگیرند وجود 
دارد. بــه ویژه در مورد مســئله اوکراین، به 
حدی درباره نقش ایران اغراق شــده اســت 
که عملًا کشورهای اروپایی، موضوع هسته ای 
را تحت الشعاع جنگ اوکراین قرار داده اند. 
کاری که ایران باید در طول ۳ سال گذشته 
انجام می داد و در این زمینه شــفاف سازی 
انجام می داد، رخ نــداد و اکنون عملًا هیات 
ایرانی در گام نخســت مجبور شــده که به 

مذاکره ای یک جانبه تن بدهد.
وی افزود: تجربه سال های اخیر نشان داده که 
شعارهای تند و طرح مسائلی مثل رسیدن به 
بمب هسته ای نه تنها ســودی برای کشور 
نداشــته، بلکه فضای دیپلماسی را به ضرر 
ایران، تنگ تر کرده است. افرادی که در ایران 
روی هوا شــعار می دهند، در خارج از کشور 

یک دیپلماســی یک جانبه را به مســئولان 
کشور تحمیل کرده اند، به شکلی که در گام 
اول، نمایندگان وزارت خارجه، فقط باید در 
خصوص بلوف های پیشین، روشنگری کنند 
و این یکی از آفات سیاســت خارجی است 
که دولت هایی که به اسم تغییر در سیاست 
خارجی ســر کار می آیند، در نهایت مرعوب 
جریاناتی می شــوند که در سیاست خارجی 
فقط شعار می دهند و هزینه شعارهای آنان 
از منافــع ملــی داده می شــود و در نتیجه 
مذاکــرات پیــش رو، یکــی از انفعالی ترین 
مذاکراتــی خواهــد بود کــه در تاریخ چند 
ســال اخیر، ایران انجام داده اســت. در این 
مذاکرات، این ایران اســت که به دنبال رفع 
دغدغه های اروپا است نه این که آن ها به فکر 
رفع دغدغه های ایران باشند. در مرحله بعدی 
ایران و اروپــا در بهترین حالت می توانند به 
شرایط زمان خروج ترامپ از برجام برگردند، 
که پــس از آن بازیگــر اصلــی وارد عمل 
 می شــود که ترامپ و تیم سیاست خارجی 

جدید ایالات متحده است.

دو نماینده فضای مجلس درباره اصلاح قانون مشاغل حساس را بررسی کردند

ارعاب نمایندگان برای تند کردن فضا علیه ظریف

افشاگری فلاحت پیشه درباره بانیان شکست مذاکرات احیای برجام

قائم مقام حزب اعتدال و توسعه اظهار 
داشــت: با توجه به جسارت و شهامت 
نیروهای حزب الله در جنگ اخیر و تعداد 
روزانه تلفات نظامیان اسرائیل بعید است 
اقدام اشتباه دیگری کند.  این رژیم  که 
فلذا گمان می کنم آتش بس دائمی است 

و بعد از دو ماه هم ادامه پیدا کند.
محمــود واعظی، قائم مقام حــزب اعتدال و 
توسعه در گفتگو با شفقنا درخصوص موافقت 
اسرائیل با آتش بس ۶۰ روزه بیان کرد: رژیم 

غاصب صهیونیســتی و نتانیاهو در گسترش 
جنگ به لبنان دچار اشتباه محاسباتی شد؛ به 
خیال خود فکر می کرد که با انفجار پیجرها، 
حدود ۳ هــزار نفر از نیروهــای حزب الله را 
مجروح کرده اســت و از سوی دیگر با توجه 
به اینکه فرماندهان ارشــد نظامی حزب الله و 
شــهید عزیز سیدحسن نصرالله را به شهادت 
رســانده، شــیرازه حزب الله از هم پاشــیده 
می شود و ســپس می تواند بدون مقاومت به 
دســتاورد نظامی و سیاســی بزرگ برسد و 

ناکامی های جنگ غــزه را جبران کند. وی 
ادامــه داد: هدف دیگر این رژیم، حذف کامل 
حــزب الله از طریق اقدامات مشــمئز کننده 
خلاف قوانین بیــن الملل بود. رژیم صهیونی 
در جنــگ غزه علــی رغــم میلیاردها دلار 
هزینه و دادن تلفات انســانی و مواجه شدن 
با مشکلات داخلی، فســق رأی دادگاه لاهه، 
با بی آبرویی تاریخی دیگر و اعلام جرم نسل 
کشی و جنایت جنگی روبرو شد. از آن روزی 
که ارتش رژیم صهیونیستی وارد خاک لبنان 

شد، رزمندگان حزب الله با شجاعت در مقابل 
اشغالگران ایستادند و با کشته و مجروح کردن 
تعــداد زیادی از نظامیان مانع پیشــروی در 
خاک لبنان شدند. واعظی با اشاره به صحبت 
های نتانیاهو راجع به افزایش فشــار بر ایران 
گفت: از ســر عجز و ضعف شــعاری داده که 
صرفا مصرف داخلــی دارد. اگر فکر می کند 
که با این قبیل اقدامات خلاف حقوق بشری 
می تواند محور مقاومت را نابود کند سخت در 

اشتباه است. 

پیش بینی واعظی از آتش بس میان لبنان و اسرائیل


